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Vážení spoluobčané,

rok 2014 sice končí, na druhou
stranu zač,íná nově zvolené
patnáctičlenné zastupitelstvo
obce Vraclav další čtyrleté
funkční období. chtěl bych
touto cestou poděkovat všem
volič m, kte í sv m hlasem
dali najevo minimálně to, Že
obec Vraclav pot ebuje svoji

samosprávu a zvolili nové Zastupitelstvo obce'
Zastu pitelstvo je nejvyšš ím orgánem obecn í
samosprávy, kterou kromě zastupitelstva tvo í
pětičlenn á radaobce, starosta a m ístostarostové.

V naší republice máme nep ímé volby, a proto voliči volí
jen zastupitelstvo, které na ustavujícím zasedán í vo]í ze
svy7ch ad starostu, místostarosty a členy rady obce.
Rada obce podle pot eb obce a jejích obyvatel ustavuje
komise, jako iniciativní a poradní orgány. Komise mají
by7t nejméně tríčlenné, pričemŽ p edsedové ani členové
komisí nemusí by7t členy zastupitelstva obce. Ve Vraclavi
rada obce zrídi]a čtyri komise _ kulturn í, stavebn í,
sociálních pot eb a občansk ch záleŽitostí (SPoZ) a
komisi Životního prost ed i Qey Zastupitelstvo obce
ustavuje podle pot eby v bory, minimálně však musí
ustavit kontrolní v bor, kte1. dohlíŽí na vyhlášky a
na ízení obce, usnesení rady a zastupitelstva obce a
finanční vybor, v jehoŽ kompetenci je zejména plnění
rozpočtu obce. Vyibory musí b1it nejméně tríčlenné, jejich
p edsedové musí byt členy zastupitelstva obce, ale
členové vy7borťr ne.



P edstavím vám
obce
- Miroslav Zeman, člen komise ZP
- Jan Zerzán, p edseda komise ZP
- Jaroslava Fikeizová, asistence SPoZ
- Miloš Tuček, místop edseda stavební komise
- Jaromír Matura, p edseda stavební komise
- MgA. Jakub Vlček' nominace do kulturní komise
- Ing. Ladislav Novák, p edseda finančního v boru
- Milan Jiroušek (čp. l90). člen kontrolního vÝboru
- Milan Sflindl, člen kontrolního v boru
- Leona ochodnická, p edsedkvně kontrolního v boru
- Josef Zeman ml., člen rady obce
- Jana Bďdlová' členka rady obce, členka finančního v boru
- Ing. Pavel osinek, místostarosta obce
- Bo ivoi Pitra' místostarosta obce
- old ich Koblížek, starosta obce

Ještě malá poznámka kvolbám. Statistiky potvrzují,Žev
Ceské repub|ice vyrazně klesá zájemobčan o jakékoliv
Volby, protoŽe k volbám musí chodit každé 2 roky - bud'
do poslanecké sněmovny, senátu, evropského
parlamentu, nebo do krajského a obecn ího
zastupitelstva a ať potom vládne jakákoliv koalice, na
jejich sltuaci Se nic k lepšímu nezmění. občan má
oprávněny7 pocit, Že jeho hlas prijde vniveč. Současn
volební systém, založeny na poměrném zastoupení
stran a nep ímé volbě starosttj je ve sv1 ch principech
zastaraly. Proto se také mluví o zavedení většinového
volebního systému. Hnutí Starostové a nezávislí (STAN)
pÍichází s návrhem zákona o p ímé volbě starostťr, ale s
nebezpečím, Že mŮŽe kandidovat kde jak populista. Ve
světě se čím dál více v p ím1 ch volbách prosazuje
volební systém Demokracie 2.1, kdy má voIič 2 kladné
hlasy pro kandidáty, které chce volit a jeden záporny hlas
pro kandidáta, kterého chce vyloučit' Je to efektivní
zpŮsob, jehoŽ v1sledek se nejvíce blíŽí vŮli voličťr. Je
podobn1 tvorbě našeho Strategického rozvojového
plánu obce, kdy jsme všichni zučastnění dvěma
nálepkami označili podle našich názorŮ nejd leŽitější
pot eby obce. Ty s největším počtem nálepek byly do
Strategického plánu zaŤazeny jako priority a jsou
zakotveny i ve volebním programu nově zvoleného
zastupitelstva obce, které již na prvním svém zasedání
projednáValo jednotlivá opat en í a moŽnosti jejich
realizace k dosaŽení priorit.

Jediná kandidátní listina ve volbách do zastupitelstva
obce Ve Vraclavi byla zast ešena hnutím
STAN.(Starostové a nezávislí), jehoŽ hlavní náplní
činnosti je venkovsk prostor. Hlas STAN je v usilí o
zachován í venkovsk1 ch obcí a jejich tradic čím dál
z etelnější i v Parlamentu České republiky. Jeho snahou
je včas zachytit a p ipomínkovat návrhy zákonŮ, které
mají mnohdy ve svém obsahu skryté likvidační prvky,
jako je nap . rušení poboček pošt, malot ídních škol,
Vyn ucová n í budován í neÚ nosně náklad n1 ch kanalizací
s nákladnym provozem a Vysok1 m stočnym, nesmyslné
zvyšování poplatkťt za uloŽení odpad na ízenych
skládkách atd.. Proto, abychom měli větší v!iv na
zákonodárce a vládu, je nutné, aby se k našemu hnutí
STAN p idalo co nejvíce starostťr a obcí.
V Pardubickém krajije 451 obcía v hnutí STAN nás je 96.

jednotlivé členy zastupitelstva Je škoda, Že Se V dnešní době setkávám s názorem
něktenich starost , kte í vě í tomu, Žeje lepší džet krok
a zpívat píse některé z velk ch stran, ČSSD, oDS,
ANo, atd.. Zastávám a prosazuji názor, Že pro česk
venkov nikdy nic neudělají, protože by musely ubrat své
vlastní nenaŽranosti, a protoŽe si to nep ejí lobbisté,
kten m by to mohlo ohrozit jejich byznys. Hnutí STAN je
vyčítána koalice s ToP 09, ale jen tak jsme dostali do
Parlamentu naše zástupce.Dnes po čtyrletyich
zkušenostech víme, Že Starostové a nezávislí budou
d věryhodnějším hnutím, kdyŽ se osamostatní. A uŽ té
politiky na jeden zpravodaj bylo dosti. chtěljsem čtená e
trochu poinformovat, Že poslání a pracoviště starosty
malé obce nen í jen za dve mi jeho kanceIá e na obecn ím
u adě.

Ale ted' zpátky do své kance!á e.

Trochu se ohlédnU za druh m pololetím roku 2014 a
stručně shrnu vykonané dílo.

odstranění havarijního stavu st echy kostela sv.
Mikuláše.
Byla obnovena st echa sedla mezivěŽemi, st echa pravé
véŽe a fasáda na její horní části . Zárove by|
zrestaurován kovany k íŽ s pískovcovym podstavcem na
štítě mezi věŽemi, kter byl silně poškozen,
pravděpodobně bleskem. Pro za1ímavost viditelná vy7ška
k íŽeje 2 metry, a s čepem vetknut17m do pískovcového
podstavce je jeho celková délka 3,2 metru.

Dětské h iště v Sedleci.
Je vyprojektováno p ed pergolu hasičské zbrojnice podél
zdi dvora domu čp. 13 (Etrychovi). Projekt eší vyrovnání
terénu pro herní prvky s ohraničením novou kamennou
podezdívkou i novou zed'mezi h ištěm a dvorem čp. 13.
Nyní je poŽádáno o Územní rozhodnutí. Chystáme
Žádost o dotaci a v běrové ízen í na zhotovitele ceIé
investice.

oprava místn ích kom un i kací.
Letos v letních měsících proběhla oprava komunikace V
části obce Vraclav v useku od čp. 127 (Milfaitovi) po čp.
12B (6 BJ - poslední d m Vpravo směrem k Sedleci),
oprava propadlin po v kopech v komunikaci od čp. 44
(Jílkovi) po čp. 184 (Horníčkovi) a vyitlukťr po obci. P itom
byly zaspárovány praskliny v komunikaci od mate ské
školy aŽpo k iŽovatku u čp.47 (Vlčkovi).

Rozší ení ve ejného osvětlení ve Vraclavi v ulici od
čp.í28kcihelně.
Zhotovené ve ejné osvětlen í vyuŽívá LED diodová
svítidla o p íkonu 45 Watt . S potěšením musím p iznat,
Že konečně vidím ve ejné osvětlení s odpovídajícími
parametry. Má vysokou Účinnost a rovnoměrnost osvitu,
barevné podání srovnatelné s denním světlem a je
usporné. BohuŽel se pri mě ení napětí ukázalo, Že
budeme muset neprodleně ešit velk1 Úbytek napětí,
kteqi by mohl značně sníŽit Životnost LED diodov ch
svítidel.

Modernizace bytového fondu obce.
V současné době je v bytovém domě čp. 113 ve Vraclavi



dokončena modernizace bytu č. 5 a čekáme na
elektroměr. Neprodleně budeme pokračovat
modernizací bytu č. 1, jehoŽ stavebně technicky7 stav je
dostl kritickli.

chodník ve Vraclavi od čp. 44 po čp. 96 (po levé
straně ke h išti).
Chodn ík je vyprojektován a je vydáno uzemn í
rozhodnutí. Bude následovat vypracován í dokumentace
pro stavebn í povolen í a v běr dodavatele stavby.

Tolik k druhému pololetí roku 2014.

Pro rok 2015 a následující
schválilo zastupitelstvo obce záměr a p ípravu těchto
akcÍ:

Závérem bych chtěl poděkovat - Kulturníkomisi, škole,
klubu senior a spolk m - za prednášky, za divadelní a
dětská p edstavení, za udrŽování tradic, za sportovní
činnost a reprezentaci obce. Velice si toho váŽím a
doporučuji kaŽdému učast na akcích pro ve ejnost,
protoŽe ,,domácí" ku|tura a sport p ináší člověku nejvíc.
ově te si to, stojí to za to.VáŽení spoluobčané, děkuji
vám za všechno dobré, co jste vykonali a vykonáváte pro
sebe, vaše rodiny, pro obec a pro ve ejnost.

Preji vám krásné proŽití vánočn ích svátkťr V duchu
místních tradic, dobrou mysl, klid a pohodu, pevné zdraví
a uspěšnyi nov17 rok.

old ich KoblíŽek - starosta obce

Víceričelová budova se zázemím pro bráče na fotbalovém
h išti
opravy komunikací, vč. návsi v Sedleci (nutné projednání se
spol. Čnz Distribuce, a.S.)

Zateplení a architektonické ešení budovy kulturního domu
Zabezpečení stavebně techníckého stavu požárni zbroj nice
ve Vraclavi
Koncepce likvidace odpadních vod
Rekonstrukce části stoky S-2 ve Vraclavi mezi čp. 127 a
čp.22
Protipovod ové opat ení v Sedleci, rohu pole nad cestou proti
zahraďě za domem čp. 51

Klub seniorŮ
Tak zas je nám o rok víc. P ibylo šediv ch vlas , vrásek,
bolav1ich zad a kloubtj, ale nás to neporazi|o.Ač jsme v
letošním roce nebyli tak aktivníjako loni, p esto se nám
poda ilo uskutečnit V b eznu plánované Setkání s
Choltičankou spojené s oslavou MDŽ, v červnu vyiIet do
Kromě íŽe, nedávno setkání organizované SPoZ pri
oÚ a p edvánočn í posezen í'

Setkánís Choltičankou _ no, co k tomu napsat. Vyiborná
muzika, veselí a príjemní senioi z Choltic a Duban,
kten ch prijel plně obsazeny autobus a nás vraclaváky
zachrániIi zase jen ti nejvěrnější' Napečeno bylo,
nava eno bylo, ceny mírné a p esto se nám nepoda ilo,
aby mezi nás prišlo víc těch ,,mladších" dťtchodcťt, kterí
by omladili naše ady.

V červnu uskutečněnyi v1ilet do Kromě íŽe byl velice
hezky a pečlivě p ipraveny p.Alenou Veselovskou.
JiŽ tradičně V listopadu proběhlo setkání senior
organizované SPOZ pri oU' Vystoupení dětiček ze
školky i těch větších ze školy bylo velice pěkné a všem
se líbilo. Děkujeme. Pozdější zábavu, na kterou opět
prijeli i druŽební senio i z Choltic a Duban, rozproudila
,,Malá muzika Nauše Pepíka".

Bylo to krásné p edstavenía vyiborná zábava, na kterém
se bavi|o podstatně větší mnoŽství vraclaváktj. TakŽe
kdyŽse chce, tak to jde.

Poslední akcí bylo '10. prosince od 17.00 hod. v jídelně
KD predvánoční posezení. Tradičně se nás schází kolem
50 a to nás velice těší. Pokecáme, zavzpomínáme,
zbilancujeme uplynul rok a probereme plány na rok
príští'

Na závěr bychom chtěli poděkovatza podporu starostovi
obce p. KoblíŽkovi, komisi SPOZ p i oÚ a všem
senior m a seniorkám, kte í se na činnosti K|ubu podílejí.
Těm mladším d chodc m a těm, kte í ještě váhají,
chceme íct _ nesed'te doma, nestyd'te se za svťrj věk a
p ijd'te mez nás. Pot ebujeme rozší it naše ady, získat
nové nápady a naši činnosti obohatit.

Do p íštího roku 2015 Vám všem
pevné zdraví, spokojenost a lásku '

p ejeme p edevším



Farní Společenství

Vraclavská farnost ve druhé polovině roku.
Kromě pravideln1ich bohosluŽeb absolvovali někte í naši
vě ící i v17let do olomouce a okolí. Prohlédli si Svat
Kopeček a byli unešeni jeho vystavností i duchovním
poselstvím jeho stavitel i současn ch kněŽí.

Pri návštěvě svatého místa celebroval náš
vysokom1 tsk1 děkan Pave| Mistr mši svatou, která měla
pochopitelně jiné, slavnostnější vyznění než v našich
kostelích. Na silném dojmu nic neubrala ani skutečnost,
Že většin azájezdu se odehráva|aza deště. Príštívyilety s
vysokomy7tskou farností doporučujeme rozhodně
absolvovat.

Naše Krá|ovehradecká diecéze oslavila V měsíci
listopadu 350 let od svého zaloŽení. Slavnosti na
p ipomenutí tohoto vyiročí proběhly v katedrále Svatého
Ducha V predposlední listopadov17 víkend a by|y
dtistojnou oslavou tak vyznamného v ročí.
P ipomínáme, že Královehradecká diecéze patí k těm
největším V naší zemi a p esahuje svou pťrsobností
rozměr V chodních Čech, kdy sahá aŽ po Kutnou Horu.
Současn57m biskupem je MoNs. Jan Vokál, ktery7

dlouhodobě pťtsobil ve Vatikánu a pat í k nejmladším
biskup m V republice. Slavnosti se pochopitelně
zučastnili všichni naši biskupové včele s kardinálem
Dominikem Dukou a byIa p enášena Žlvě někten'mi
televizemi, nap . TV NOE.

Nechyběl ani náš slavny rodák, biskup Ji í Pad'our, dnes
jiŽ emeritní biskup Českobudějovické diecéze. o jeho
rezignaci na post biskupa jsme se dozvěděli jiŽ z
lednovych zpráv našich sdělovacích prost edk .

Hlavním a jedinyim dťrvodem jeho odstoupení by|
zd ravotn í stav.
o to více jsme pak uvítalijeho rozhodnutí slouŽit zde na
Vraclavi v neděli 23. listopadu mši svatou, kdy vyuŽi! svtij
pobyt V Hradci Králové na popsan ch diecézních
slavnostech. V promluvě pak rozvedl téma postavení
věrících V naší společnosti, orientované materiálním
směrem a p itom nevědomky hledající něco stálejšího a
vyššího pro naplnění svyich Životrj. Pochopitelně
vzpomněl i na naše spoluobčany, kte í nás v posledních
době opustili i to, Že p i pochŮzce na místním h bitově
rozhodující většinu zemrel ch osobně znal ze svyich
mlad ch let či návštěv pozdějších.
Po mši svaté jsme mohli s Jirím Pad'ourem posedět v
naŠem kulturním domě p i slavnostním obědě .Zde nebyl
tak podstatn v5iběr jídla (klasické knedlo, zelo, vep o),
ale moŽnost osobně pohovo it s váženym člověkem.

Sám zodpověděl některé dotazy p ítomn ch a
p edevším popsal svoji cestu Životem od mládí zde na
Vraclavi, p es vyučení v oboru kancelá ské techniky,



studia na gymnaziu a následně herectví na Akademii
mÚzickych umění v Praze. l o tom, jak se rozhodl pro
kněŽství p i studiu ve Francii a jak brzy po nástupu do
kněŽské sluŽby ztratil státní souhlas a musel my7t okna
na vysokoškolsky7ch kolejích. P i svém odjezdu byl pak
všemi prítomnymi ubezpečen, Že pokud mu to zdravotní
stav umoŽní, bude u nás vŽdy vítán.

YáŽení spoluobčané, nové číslo zpravodaje se k Vám
dostane aŽnazávěr či na začátekp íštího roku. To jiŽza
sebou budeme m ít tradičn í a jistě uspěšn1i vánočn í
koncert v místním chrámu Páně, termín 11. 12.2014 a
z ejmě i nejkrásnější svátky V roce _ Vánoce. Zde pak
p ejeme vedle setkání S našimi nejbliŽšími u
štědrovečerní veče e či na pŮlnočnív tradiční době jiŽv
16 hodin, i vyuŽití neopakovatelné atmosféry narození
BoŽího syna i k obdarování těch pot ebnyich kolem nás či
v daleké cizině. A nemusí to byit jen dary materiální,
někdy je více, kdyŽ se na někoho usmějeme, či s ním
pohovo íme.

P ejeme krásné, poŽehnané proŽití svátkŮ vánočních.
Za vraclavskou farnost L. Novák.

Benefiční turnaj
Pomáháme rádi.

Benefičního turnaje, kteni se konal 29. 11 ' 2014 V
Konárově na Pardubicku pro Míšu Zahradníkovou z
T ebechovic pod orebem, se zÚčastnili také vraclavští
šipka i.
Míša Zahradníková jeváŽně nemocná, ale léka i dodnes
neví, jakou chorobou vlastně trpí. Díky benefičnímu
turnaji se vybralo 32 000,- Kč, které budou pouŽity
nap íklad na rehabilitaci, na pobyt v lázních nebo na
novy7 vozíkpro malou Míšu.

Jsme moc rádi, Že jsme mohlipomoci.

vraclavštíšipkari
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Kulturní komise
Kulturní život na Vraclavi

Ve druhém pololetí roku 2014jsme pro vás p ipravili čtyri
akce s pestry7m zamě ením.

První loutkové divadlo bylo prázdninové, pro naše
dětičky. Jednalo se o loutkové p edstavení s názvem
,,Jak šel Kozlík do světa" v podání dvou šikovnyich děvčat
z Trusnova. Loutky jsou ručně vy ezávané z lipového
d eva, svyraznyimi rysy obličeje a těla.

Prvn í z loutek vznikla V roce 2000 jako dárek k VánocŮm.
od té doby ezbá Josef Kudrna (povoláním
automechanik) vy ezával kaŽdoročně jednu loutku pod
stromeček pro svojidceru. Mimo jiné, je to tatínek jednéz
Ioutkohereček. Divadélko se uskutečnilo na vraclavské
návsiv sobotu 26. července.
Myslím, že následné fotografie dokazují zájem dětí a
Úspěch p edstavení.

Ještě o prázdninách 23. srpna jsme mohli zhlédnout
prom ítán í fotografií ze Života obce s následnou
,,oh ovou show" praŽské skupiny lnfinitos. Vše se mělo
odehrát na vraclavské návsi. Počasí nám ale nep álo, a
tak jsme museli promítání p esunout na sál kulturního
domu. Pripomínalo mi to akci "kulov1i b!esk". Tady je na
místě poděkovat mym kolegťrm z komise a skupině
muŽrj, která pracuje p i obecním Ú adě ve Vraclavi za
jejich ochotu a pomoc p i nešvarech počasí.

Promítání se neslo pod
názvem ,,Tenkrát na hradě
Vratislavi". Jednalo se o
videozázn am Vzpom ín kové
akce k 900. v ročí
VyVraŽdění čelních
p edstavitel rodu Vršovctj
a fotografie Vracl avi z doby
staršíi nedávné.
Určitě mnozí máte tato DVD jiŽ doma, pokud ještě ne,
mťrŽete si je zakoupit na obecním Úradě za 100,-Kč.
Hlavním iniciátorem vytvo enítěchto dvou DVD byl pan
inŽenyr Jaroslav Kubík, kterému tímto děkujeme. Večer
v devět hodin jsme se ze sálu p esunuli na náves na
očekávanou oh ovou show. Št'astnější z nás prijali
p íst eší V autobusové čekárně, někte í pod svyimi
deštníky' l p es nep íze počasíse však akce vyda ila.

13. listopadu jsme mohli vyslechnout cestopisnou
prednášku pana Mgr' Františka Krampoty s názvem
,,Filipíny - země 7107 ostrovťt. Co všechno jsme s mohli
dozvědět? Na to nám odpoví priloŽen1 plakát.



Pan František Krampota uŽ na Vraclavi několikrát byl s
p ednáškami oZimbabwe či Ugandě. Je to člověk, kten
dokáŽe poutavě vyprávět o fauně, flÓ e, historii a zvycích
těchto národťt, ale p edevším se také snaŽí pomoci
dětem, které nemají takové moŽnosti ke vzdělání jako
děti naše. Tady si člověk uvědomu je, Že existují země s
velmi nízkou Životní urovní a minimálním materiálním
zázemím a p ístupem ke vzděláni. YaŽme si země, ve
které Žijeme!

Doba adventní letos začala první adventní nedělí
30.listopadu' Rozhodli jsme se uvítat toto období
slavnostním rozsvícením vánočního stromu. Sešli jsme
se společně v 16 : 30 na návsi našíhistorické obce.

Slova, která nám priblíŽila vyznam Adventu, s ním
spojen adventní věnec, kdy si postupně kaŽdou
následující neděli rozsvěcíme jednu svíčku, vyjádril a, Že
prib vající světlo svící symbolizuje světlo naděje, šance
a lásky v podobě narození Krista v Betlémě. Následující
písně v podání ŽákŮ naší vraclavské Veselé školičky
pod vedením pana učitele Ladislava Štancla obohatily
tuto slavnostn í atmosféru ' Děkujeme za vybornou
spolupráci panu učitelia paníreditelce Pavlíně Filipi.

Na závěr pozdravil všechny p ítomné pan starosta
oldrich KoblíŽek a poté byl slavnostně rozsvícen náš
vraclavskyi vánoční strom' Na zahrátí bylo pro dospělé
p ipraveno sva ené víno a pro dětičky vo avy7 čajík.
Jsem ráda, Že první větší zima Vraclaváky neodradila a
prišli slavnostně pl'ivítat toto období, které p edchází
vánočním svátkťrm.

Děkuji za vybornou spolupráci nejen všem svyim
koleg m z kulturní komise, ale i manŽelrjm Souškovym,
panu starostovi a paníJarušce Fikejzové.
Vám všem preji klidné a poŽehnané proŽití vánočních
svátkťr a do nového roku pevné zdraví, hodně radosti a
lásky mezi vašimi blízky7mi a V Sousedsk ch vztazích
hod ně tolerance a Úsměvťr .

Za kulturn í komisi Mgr. Věra Nováková.



Mate ská škola a Základní škola

Mate ská škola
Zdravíme z mate ské školy Rybička. Tak jako listy ze
strom odvál podzimní vítr a priblíŽil se vánoční čas, tak i

dny v naší školičce plynuly jeden za druhym a kaŽdyi den
byl něčím jin17 a krásn1i.
V měsíci zá í jsme uvítali nové děti, které se brzy
skamarádily s ostatními a naplnily škoIičku vesely7mi
hlásky, zvědavymi otázkami a neutuchajícím pohybem.
Amyjsme rádi, žejetady máme.
Pomocí prvkťt dramatické v chovy, proŽitkového učen í a
rŮzn1ich her jsme nastavovali pravidla trídy a pravidla
slušného chování. Učili jsme se navzájem se Vnímat,
respektovat, pomáhat si a neubliŽovat.
Vyprávěli jsme si, kdo to byl svatyi Václav a proč se drŽí
státní svátek Den české státnosti. Povídalijsme si i o 28'
ríjnu a 17 .listopadu. Co tyto dny pro nás znamenají, jak
si Žijeme ted'a jakŽili naši dědečkové, babičky, tatínkové
a maminky, kdyžbyli mal í.

Společně jsme zkoumali krásy a bohatství podzimního
lesa, kteryi nás obdaroval plnyim košíkem vo avych hub
a také mnoŽstvím barevn1 ch podzimních plodťl . Z nich
jsme se pokusili vyrobit podzimn í sk ítky.
Zabarevnym podzimem jsme se vydali i do parku Peliny
V Chocni. Den by| slunečny7, tepl1Í a my jsme si ho
náramně uŽili.

Nejen pobyt na čerstvém vzduchu se nám líbí, ale ina
Solnou jeskyni ve Vysokém Myitě jsme se těšili. V období
ch ipek, nachlazení a jinyich nepríjemn ch zdravotních
trápení nám Solná jeskyně p išla více neŽ vhod.
Zahráli jsme si S draky nejen papírovymi, ale i s
pohádkovymi, porovnávali délku jejich ocáskťr, počet a
barvu jejich mašliček. ProzkoumaIijsme sklepní prostory
mate ské školy pomocí baterek, zahráli si na duchy a
strašidla, hrálisi se světlem a stínem ,zavzpomínali na ty,
kte í uŽ nejsou mezi námi, seznámili Se se
svatomartinskyimi zvyky a tradicemi, povídali si o tom, co
pro nás znamená světlo a teplo a jak mrjŽeme rozsvítit
světlo v nás, jak mťrŽeme druhé zah át u srd íčka.
Nezapomínáme ani na kulturní záŽitky.V základní škole
pro nás p ipravili několik pěkn ch divadel, p i kterych
nechyběl smích, písničky a dobrá nálada.
V listopadu jsme zatancovali a zazpívali našim
babičkám, dědečkťrm na Besedě pro seniory. V
kost mech Žabiček a berušek nám to moc slušelo a i

p es obavy našich maličk ch kamarádťr jsme to
společně všichn i zvládlt.
V prosinci se jednoho dne naše školka Rybička
proměnila V místo plné neposedn ch a rozpustilyich
čertÍkrj, p ekrásn ch andílk a štědryich Mikulášťr. Také
nás navštívili velcí kamarádi ze školy, kte í nám p inesli
mikulášskou nadílku. Vyrobení čerti, andílci a Mikuláši
společn1 mi silami maminek a dětí dokreslili sváteční
atmosféru a dělají nám radost vystavené v prostorech
školky.



A máme tady advent, období zklidnění, zamyšlení se a
také těšení na p íchod JeŽíška. l my uŽ se moc těšíme,
zpíváme písničky, zdobíme školku a 11. prosince se
těšíme na Adventn í koncert V kostele Nanebevzetí
panny Marie na Vraclavi. Potom si ještě 16. prosince
uŽijeme s rodiči vánoční tvo ení a p ekvapení pod

stromečkem. K nám totiŽ JeŽíšek p iletíd íve, víte?

ZákIadní škola
V letošním školním roce nastoupilo do naší základní
školy celkem 57 ŽákŮ. P ivítali jsme mezl sebou 7

novych prv áčkťr. T ídní učitelkou 1. a 2. trídy je paní
učitelka Mgr. Pavla Divišková, 3. a 4. t ídu učí paní
učitelka Mgr. Věra Fi tová a s 5' t ídou pokračuje pan

učitel Mgr. Ladislav Štancl.
V tomto roce se naše škola zapojila do dvou projekt ,

které by měli ovlivnit vzdélávání našich ŽákŮ. Prvním je

projekt ,,Tablety do škol - pomťrcka pro pedagoga Ve

světě digitálního vzdělávání", reg'č.
Cz.1.07 l1'3.00/51 .0002 v rámci operačního programu

Vzdělávání pro konkurenceschopnost, jehož cílem je
nejd íve predevším proškolenívšech pedagogti škoIy v

moderních informačních technologiích a také získání
čty tablet , na ktenich se budou učitelé vzdělávat. V
daIších letech by se škola chtěla p ihIásit do druhé fáze
tohoto projektu a získat tak digitální zaYízení pro Žáky
p ímo do v uky.

Druh m projektem je Sazka olympijsky7 víceboj, kten
p edstavuje jeden z klíčovyich projektťr Českého
olympijského vy7boru v rámci dlouhodobé kampaně na
podporu sportu a zdravého Životn ího stylu Česko
sportuje. Jeho cílem je zapojit co nejvíce ŽákŮ a

motivovat je k tomu, aby sportovali i ve svém voIném

čase. V rámci tohoto projektu jsme uspo ádali v íjnu dva
sportovn í dny, ve kteryich jsme plnili vyhlášené disciplíny,
jako napríklad člunkovy běh, zkrácené sedy-lehy, sprint
na 60 m, běh na 500 m, skokz místa atd.. Tyto disciplíny
Žáci budou plnit i ve druhém pololetí školního roku a
jejich v sledkem bude sportovní vysvědčení, díky
kterému budeme moci rodičťrm dětí doporučit, jaké

sportovní odvětví je pro jejich d ítě nejvhodnější. Vě íme,

Že kdo sportuje, nezlobí, učíse p ekonávat p ekáŽky, cítí
se dob e na těle i na duši, učí se respektovat pravidla,

umívítězit, ale i skousnout prohru a hlavně se nenudí.

A jak ten čas letí. Ani jsme se nenadáli a byla tu první

adventní neděle, kdy se tradičně rozsvěcí na vraclavské
návsi vánoční stromek. Letos po rozsvícení první

adventn í svíce na adventn ím věnci a po krátkém
povídání o adventním čase paní Mgr. Věry Novákové,
zazpívali naši Žáci pod vedením pana učitele Mgr.

Ladislava Štancla krásn é zimní písničky. Pan starosta
pop ál všem krásn1 p edvánoční čas a stromeček se
rozzáÍil. Byla to pěkná chvíle, která navodila p íjemnou
mrazivou adventn í atmosféru.
Poté čekal na Žáky v naší škole Pekeln ty7den, kten'

vyvrcho|il v pátek, kdy si pro nás Žáci pátého ročníku
p ipravili čertovánís bohatou nadílkou'

11 . prosince proběhl vánoční koncert V kosteIe
Nanebevzetí Panny Marie, kde paní vychovatelka lva
Kučná a paní učitelka Bc. Markéta Schejbalová pripravily

s dětmi velmi krásnyi koncert, kteni nenechal nikoho na
pochybá ch, ŽeVánoce jsou jiŽ opravd u tady.
A my jsme samozrejmě pripravili pro rodiče a naše
kamarády tradičn í dárek v podobě klasické pohádky
"o Zlatovlásce''. Děti se opravdu vŽdy snaŽí, aby
pohádka byla co nejhezčí, a p istupují k nacvičování
velmi zodpovědně. Za to dostaly jako dárek v1ilet na

muzikál ,,Sněhová královna" do Prahy.



P i vánoční besídce jsme si potom zazpívali koledy,
rozdali si dárky a pop áli si št'astné a veselé Vánoce.
Ještě bych chtěIa touto cestou poděkovat mnohyim

rodič m, kte í nám velmi pomáhají, i těm, kte í nám

darovali jakékoliv finanční dary. Děkujeme. Nechtěla
bych však zapomenout ani na učitele, vychovatele, ani

hospodá ské pracovníky naší školy, protoŽe bez nich by

naše školička nebyla taková, jaká je. Moc jim za jejich
prácia péčio naše Žáky děkuji.
Vám všem potom preji krásně proŽité svátky vánoční,
klid a pohodu a do nového roku zdraví a štěstí.

Mgr. Pavlína Filipi.

Sbor dobrovolnych hasičŮ
VáŽeníobčané.
Dovolte mi, abych navázáním na minu!é číslo tohoto
zpravodaje pokračoval další krátkou informacío činnosti
našeho sboru dobrovoln ch hasičťr ve druhé polovině
roku 2014. Tehdy jsem své povídánízakončil slibem, Že
pokud obdrŽím konkrétní informaci o nácviku evakuace
v naší základní škole, tak Vás s ní seznámím. BohuŽel v

této chvíli nejsem stále o nic chytrejší a tak tuto akci
ukončím dalším slibem, Že snad p íště...
Do naší činnosti dobrovoln1ich haslčťt nespadajíjenom
rŮzné akce, nácviky, soutěŽe, či vlastní hašení poŽárŮ,

ale obsahují i velice smutné situace, které k n í

neodmyslitelně pat í. Dne 15.7.2014 nás navŽdy opustil
náš dlouholetyi člen a jeden z posledních fenoménťr
vracIavského hasičstva, bratr Jaroslav Duchoslav. Do
našeho sboru vstoupil V roce 1936 a dlouhá léta v něm
p sobil p edevším ve funkci pokladníka, kde si vysIouŽil

naši p ezdívku ,,pan Klaus". Jako člen se však Účastnil
veškerého našeho dění, na které měl v poslední době
stále sílu, aŽ do posledního haslčského dechu. Čest jeho
památce! S bratrem Duchoslavem jsme se rozloučili dne
19.7 .2014 Účastí na jeho rozloučení a čestnou stráŽí.
Další akcí dne 29. 7 . 2014 by| vyjezd poŽárního vozidla
cAS 25 do oblasti zvané Pechurek. Jednalo se o zásah
na ho ící hromadu odpadk ze suché trávy a větví
strom , kterou likvidovali zaměstnanci obecního Ú adu,
a ohe se vlivem větru rozší il dál, neŽ oni chtěli. Kupa
byla proIita dvěma cisternami vody a vlastní zásah
obsahovaI v podstatě kondiční jízdu jednoho našeho
člena.
Ten, kdo sleduje a čte naše články v tomto časopise, si
moŽná všiml, Že jsem za tento rok v bec nezmi oval
soutěŽ 1. kola SSPD, která oproti jin1 m letťrm proběhla
aŽ témě na podzim 20. 9. 2014 V Janovičkách.
Proběhla neoficiálně a za náš sbor se zučastnilo jedno

druŽstvo. Toto druŽstvo bylo smíšené a sloŽené ze čtyt

našich členťr a jejich manŽelek. Proto touto cestou děkuji
p edevším paní Daně Šprojcarové, paní Kulhavé, paní
Koukolové a mIadému Jendovi Šedovi, kte í sice nejsou

našimi členy Sboru, ale p esto zachra ovali jeho čest a
slávu. Snad Vás někdy uvidím mezi námi'

P edposlední akcí tohoto roku, která proběhla 10. 10.

2014 na HZS ve Vysokém M1itě a 11 . 10.2014 v Ústí nad
orlicí, bylo školení strojníkŮ a 21. 11.2014 v KD ve
Vraclavi školení poŽárních hlídek. Tato problematika ale
více méně pat ído kompetence obecního u adu.
Toto je, váŽení občané, velice stručny7 v tah činnosti
našeho sboru za druhé pololetí tohoto roku. Vzhledem k

tomu, Že nyní je jiŽ období topné, bych Vás chtěl moc
poprosit o co nejopatrnější manipulaci s topidly a o

správné uskladnění topnyich materiálťt. Jedině tak
máme šanci, Že nám veškeré svátky a zbytek tohoto
roku proběhnou v klidu a tak, jak si kaŽdy znás p eje.

Do toho nového roku 2015 Vám všem preji mnoho
zdaru,spokojenosti a spl něn1ich prán í!

Stanislav Horáček

1U



TJ Sokol Vraclav

Milí sousedé,
ráda bych vám opět zrekapitulovala Sokolské akce
po ádan é od zárítohoto roku.

5. - 7 . 9. vyrazila 11 členná skupinka Žen na Relaxační
víkend do pro nás jiŽ známych Petrovic u Blanska, kde
jsme si opět uŽily nádhern slunečny víkend, ale
tentokrát s kolama' Měly jsme moŽnost objevit krásná
zakoutí této části Moravy. A jak jsme relaxovaly?
Vyzkoušely jsme lymfodrenáŽ obličeje, jak pečovat o
plet', rychlolíčení nakaŽdy den, zahrály jsme si Aktivity,
dozvěděly jsme Se a ovoněIy jsme svíčky od firmy Party
Lite, na kolech jsme navštívily Helišovu skálu S

prírodním jezírkem, lanov1 park Velká dohoda, větrn1
ml n v Ruprechtově, chalupu s doškovou st echou v
Račicích a kozí farmu ve Sloupu. A k tomu ke všemu
nechybělo jako vŽdy uŽasné ubytovánía ještě uŽasnější
j íd lo.

A poslední akcí tohoto roku by| 28.11. P edvánoční
d chánek pro Ženy, kterého se zučastnilo kolem 100
Žen. opět p íjemná oddechová akce s programem, Ve
kterém vystoupi! orientální tanec z Vysokého Myta,
mohly jsme Se pokochat hudebním vystoupením
Krist nky Podešvové - zpěv a Anetky Ríhové - hra na
harmoniku, viděly jsme ukázky vánočního aranŽmá -

Barča Jílková, zdobení perníku - p.Vorbová zYys. Myta,
vo avé zdravé svíčky Party Lite - Jana Bq dlová,
paličkování - p.Rozlivková, šité kabelky a rŮzné v1 robky
pro děti - Bára KubešovázChocně, vyborná medovinka -

p.Pitrová ze Sedlece, proměna paní Safránkové - Účes
Katka Machová, líčení Lea ochodnická. Všechny Ženy si
odnesly dárečky a myslím, Že dobri pocit, Že pro sebe
alespo trochu něco udělaly a to tím, Že si prišly
odpočinout a na chvíli se zastavily. Ještě jednou děkuji
všem Za pomoc S organizací, vše klaplo, jak mělo.

r ja. se konala na místním hrišti Drakiáda, opět nám
počasí p álo a zÚčastnilo se plno dětí i rodičťt. Draci
krásně létali, takŽe rodiče létat nemuseli. A kaŽdé dítko si
odneslo krásného, vyborného perníkového dráčka.

A vám všem preji krásnyi pohodovyi vánoční čas se
spoustou radosti a do nového roku hodně štěstí, zdraví,
pohody a naviděnou na našich akcích.

ZaTJ SokolVraclav - p edsedkyně Lea ochodnická.

31 .10. hojny7 počet dětí i dospělyich v pr vodu s lampiony
prošel vesnicí aŽ na h bitov p i Veěeru světel - téŽ nás
prov ázelo teplé počas í.

t
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l(ornis , lpffib a,'$bčanských zál#i,toffi
Komise pro občanské záleŽitosti se stará o pamětní
knihu, do níž se zapisují narozené děti, vy7znamn ávyročí
svateb, událostí avyznamní hosté našich obcí.
K činnosti komise také pat í zasílání kondo|encí.

V tomto roce jsme se rozloučili s těmito našimi
občany:

Johan Ji í 88 let Machatová Marie 89 let

Novotnli Svatoslav 58 let Dolans( Zdeněk 55 let
Paulas Miroslav 56 let Duchoslav Jaroslav 92 let

Skopová BoŽena 90 let Skop František 64 let

Jeníková RŮŽena 77 let hhrádková Marie 75 let
Mlíka Josef 70 let Kopánek Lubomír 59 let

Krouman Stanislav 88 let Moskalová Zden}<a 60 let

Vzpomínáme.

Letos bylo zasláno občan m u p íleŽitosti kulatého
jubilea 76 gratulací. Gratulace se zasílají od 50 let,
kaŽdym pát1 m rokem a po 85 letech kaŽd m rokem.
osobně byIo predáno s dárkov1im balíčkem a květinou
27 gratuIací. Tyto se p edávají aŽ od 75 roku, v B0 a 85
letech. Aod této doby kaŽdym rokem.
Do dalšÍch krásn1 ch let p ejeme všem oslavenc m
hlavně hodně zdraví.

Nejstaršími občany našich obcí jsou :

Jiroušková Pavlína 95let Schejbalová R Žena 91 let

Zlpvá Pěwše 89let Ít/ryšková Miroslava 89let
Prokopenková Pavlína 88 let Táborcká Emilie 88let
Soďtorová Věra 88let Koumanová ]Vlarta 86let
Pospíšilová Jarmila 86 let Novák }(arel 86 let

Veselá Arrna 85let Novotnyi František 85let
Sedláček Vladimír 85let

V našich obcích Žije celkem773 občanrj, z toho Vraclav
53B, Svat Mikuláš 72 a Sedlec 163. Z celkového počtu
je 402 muž a371 Žen.28 občan starších 80 let, 1 7 žen
a 11 muŽ . Dětído 15 Iet je 142.

Vítání občánk se organizuje několikrát ročně' Kulturní
program zajišt'ují děti z mateiské školy, které p edají
kaŽdému miminku svťrj vlastnoručně vyrobenyi dáreček.
Pro vítaná miminka je pripraven od obce malyi dárek a
pamětn í kníŽka, pro rod iče květina.

Mezi naše občany jsme letos p ivítali:

Moskal Daniel
Frank Jakub
Prokopová VaIerie
Klapalová Klára

KaŽdoročně se pro d chodce našich obcí koná ,,Beseda
s dťtchodci", na které p ivítají naše starší spoluobčany
děti z mate ské a základní školy. o činnosti našich obcí
pohovo í starosta obce pan old ich KoblíŽek a o ,,Klubu
d chodcŮ" jeho p edsedkyně paní Marie Drdajová, které
tímto děkujeme za obětavou činnost. Toto poděkování
pat í iostatním aktivním č|enr]rm,,Klubu dťtchodctj".
V našich obcích je celkem 174 dŮchodcťr. Po pohoštění
následuje kulturní program, o kter1 se letos postarala
jihočeská kapela,,Malá muzika Nauše Pepíka"'

Na vánoční svátky sivzpomeneme s p áním i na občany,
kte í Žijív domovech dťrchodcťr a pečovatelské péče:

Marie Sochorová, Ludmila Pásková, Milada Zitová a
Hánělová BoŽena.

V roce 2015 všem p ejeme hodně zdraví a spokojenosti.

Komise SPOZ

7T



MS Vrcha
Milí čtená i, dovolte mi, abych tentokrát jen několika
krátkyimi větami zmínil činnost našeho sdruŽení od
posledn ího vydán í tohoto zpravodaje.

5. 7' 2014 proběhl na naší st elnici druh ročník
Vraclavského poháru za učasti 43 sportovních strelcrj.
Závod probíhal v pohodové atmosfé e, za p íznivého
počasí. Po základních dvou kolech následovalo finále
šesti poměrně Vyrovnanyich strelcťr. Na prvním místě se
umístil ond ejValenda s nást elem 58 terč , druhé místo
Aleš Mlíka 57 terčťr, t etí místo Miroslav Vašina 55 terčťr.
Celá akce byla dotována hodnotny7mi cenami a po cel1i
den byla moŽnost se posilnit zvě inov mi specialitami.
Poháry, které do soutěŽe věnovala obec, p edal t em
nej|epším zástupce obce pan Pitra , za což mu jménem
sdruŽeníděkuji.

6. 7. 2014 se uskutečnil za pěkného počasí jiŽ 6ty
mysliveck dětsk den s pěknou učastí 64 dětí. Pro děti
bylo p ipraveno několik soutěŽních disciplín, po nich
kaŽdoroční opékání špekáčkťJ. Nechybělo občerstvení
pro dospělé anidětská tombola.

20' 9. 2014 závod o Vrchovského p eborníka. Tato
soutěŽ se konala jiŽ6tym rokem s následujícím po adím.
Již po páté V adě se stal vítězem Aleš Mlíka s
absolutním nást elem 60 terčrj, druhé místo obsadil
Pavel Za ka,jako t etí se umístil Jaroslav Štorek.

V současné době je naší největší starostí péče o zvě ,

kterou se snaŽíme pečIivě p ikrmovat. Zakoupili jsme
dostatečné mnoŽství krmiv, kamenné sole a plánujeme
opět aplikovat medikamenty proti st ečkovitosti srnčí
zvě e,
l p es moŽné riziko nákazy Aujezskyho chorobou, stále
se pot káme s lhostejností majitelťr psri zejména v okolí
Sedlece, tam se prohání po lese více ps neŽ zvě e.
Tento problém je z ejmě domluvou ne ešiteln1i. Byt' na
Svitavsku jiŽ je prokázán p ípad Úhynu psa na tuto
nemoc.
Velmi znepokojující jsou iaktivity některyich
spoluobčan , kte í si nelenují naloŽit vozík p|ny odpadu
všeho druhu a vyrazit s ním na skládku zvanou !es,
někte í to vylepší tím, Že nazpáteční cestě užmqí vozík
plně naloŽen d evem, které se jim ve velmi krátkém čase
poda í ,,natěŽit". Tolikz lesťr a hájri.
Vzhledem k v voji počasí, ještě stále necháváme V
provozu st elnici, kterou momentá|ně využívá nejvíce
česká juniorsk á reprezentace.
Aktuálně se p ipravujeme na tradiční mysliveck}i ples,
kteryi se bude konat 10. 1.2014 nasále kulturního domu
ve Vraclavi. Na tuto akci bych vás rád co nejsrdečněji
pozval.

Na závěr, p eji všem krásné proŽití vánočního období,
pevné zdraví a uspěšné vykročení do nového roku'

Za MS Vrcha Vraclav mysliveck] hospodá Aleš Mlíka.



IFďoáioo Ý oddíl TJ Sokol Vraclav

V sezÓně 2014115 jsme spojili síly se sousedním SK
Zámrsk ve všech věkov ch kategoriích, coŽ se i p es
počáteční námitky a p ipomínky něktenich rodičťt
ukázalojako dobni tah. Poda ilo se nám společně sladit
tréninky i zápasy ke spokojenosti všech , což nakonec
vedlokvelmi dobry7mv sledk m.

Pro tuto sezonu jsme do mezíokresn ího p eboru
usteckoorlicka a svitavska nastupovali pod názvem
Vraclav l Zámrsk Téměr bez p ípravy jsme do soutěŽe
vstupovali trochu s obavami, ale nakonec se da ilo nad
očekávání. Vyhráli jsme téměr všechny zápasy a ani
jediné zaváhání na konci sezony v Sebranicích nás
nep ipravilo o krásné první místo v tabulce po podzimní
části' St elecky se darilo hlavně Tomáši Klofandovi - 16
branek, Tomáši Lumopěskému - 14 branek a Honzovi
Zemanovi - B branek. Je ale pot eba pochválit všechny
kluky, protoŽe bez ty7mové spolupráce bychom tolik
branek nenast íleli a nebyli tam kde jsme. Vě ím, Že
pokud' v zimě ještě kvalitně zapracu'ieme na fyzické
kondici, je šance na ja e toto postavení udrŽet. Vše se
ovšem bude odvíjet na ochotě a chuti klukrj něco pro to
udělat. Uvidíme.'. o o

Tabulka meziokresního p eboru orlickoustecka a
svitavska 2014115 po podzimní části:

tut,' 
rl,:

Mladší Žáci pod názvem Vraclav l Zámrsk odehráli 6
turnaj s velmi dobrymi vysledky, kdyŽ jsme poráŽeli
nebo byli minimálně vyrovnanymi soupe i iměstsky7m
tyim m. obsadili .1sme 2 x 1.místo, 2 x 2.místo a 1 x
4.místo. l díky kvalitn ím kolektivním v kon m Se
st elecky nejvíce darilo Honzovi Zemanovi - 25 branek a
Vlád'ovi Klofandovi - ''l6 branek, ale pochvalu zas}ouží
hlavně zdravé jádro. BohuŽel některí měli problém s
Účastí na některych trénincích a turnajích, coŽ je škoda a
bylo by pot eba i prostrednictvím rodičťr na tomto
zapracovat.

Starší p ípravka tentokrát pod názvem Zámrskl Vraclav
v podzimní části sezÓny odehrála celkem 7 turnaj . Z
toho jsme obsadili4 x 1.místo ,2x2'místo a 1 x3. místo'
Během turnajťr jsme predváděli pěknou hru podpo enou
príkladnou bojovností. Pochvalu zaslouŽí všichni klucia
holky za príkladn pristup k tréninkum i samotnym
tu rnajovym zápasu m
Celkem máme ve 21 utkán ích bilanci: 15 vítězství, 2
remízy s následnou vyhrou na pokutové kopy a pouze 4
prohry. Celkové skÓre 117 ''56 

'

Kompletní vysledky všech věkovych kategorií jsou na
stránkách obce v sekci spor1 - viz.

h ttp : //www. o becvracl av. czlnovi n ky/sport

Závěrem chci velmi poděkovat všem, kte í se místnímu
fotbalu věnují, protoŽe letošek nebyl díky spojení se
Zámrskem organizačně i časově vťrbec jednoduchy7'
Děkujeme téŽ za vst ícnost a podporu obecnímu u adu
Vraclav.

Preji VÁM klidné a pohodové Vánoce a do nového
roku 2015 stálé zdraví a štěstí.
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Poprvé V o kometědějinách
MnozÍ si v této souvislosti moŽná vybaví román Julese
Verna ,,Ná kometě" či stejnojmenn film, kten podle
tohoto románu V roce 1970 natočil reŽisér Karel Zeman.
V dnešním p íspěvku se však nejedná o pouhoufantazii,
ale o ryzí skutečnost.
BlíŽící se Vánoce a kometa jist m zpťrsobem k sobě
pat í. Podívejme se proto na nedávn1i uspěch
kosmonautiky, kdy se poda ilo historicky první p istání
p ístroje, vyrobeného lidskou rukou, há kometě.
Kosmonautika má za sebou uŽ prozkoumání témě
všech větších těles Sluneční soustavy, nap . p istání
sond i člověka na Měsíci, p istání sond na Marsu, na
Venuši, na planetce Eros (12.Února2001), na Saturnově
měsíci Titanu (14. ledna2005), ale p istát na kometě se
poda ilo aŽ letos V listopadu. Smyslem této mise je
umoŽnit pohled na obdobívzniku naší Sluneční soustavy
p ed 4,6 miliardami let, nebot' materiál, z něhoŽ jsou
jádra komet sloŽena, je od té doby nezměněn. Jsou to
velmi stará tělesa, jejichŽ historie sahá hlouběji do
minulosti neŽ historie planet.
2. b ezna 2004 z francouzské Guayany odstartovala
raketa Ariane 5, nesoucí sondu Rosetta Evropské
kosmické agentury ESAs p istávacím modulem Philae a
zamí ila ke ko metě 67 P/Ču rj u mov-Gerasi m e n ko, kte rá
byla objevena V roce 1969. Jádro této komety je nevelké,
jeho rozměry jsou pribliŽně 2 x 3 km. (Pristávací modul
má hmotnost asi 100 kg, prriměr cca 1 m a v šku 0,8 m.
Mate ská sonda Rosetta má hmotnost asi 1200 kg a
rozměry 2,Bx2,1x2m_ uvedeno bez solárních panelťr).

V pop edí sonda RosefÍa, Vpravo p istávací modul Philae,
v pozadÍ jádro komety 67 P/Čurjumov-Gerasimenko.

V roce 2011 by|a uvedena do reŽimu hibernace (spánku),
nebot'solární panely by kvrili velké vzdálenosti od Slunce
(aŽ B00 milionťr km) uŽ nemohly dodávat dostatek
energie pro běŽny provoz. V činnosti zťrstaly jen palubní
počítač a vyh ívací systémy, které brán í zamrznutí
Rosetty. 21. ledna 2014, kdy se sonda pribtíŽila na
vzdálenost asi 9 milion km ke svému cíli _ kometě
Ču rj u mov_Ge ras i me n ko ve vzdá lenosti uŽ jen 67 3

milion km od Slunce, p išel čas pokusit se o probuzení.
Systémy sondy se automaticky aktivovaly v 11 :00 h
našeho času. V 19:07 h dorazil do ídícího st ediska
signá|, potvrzující uspěšné uvedení sondy do provozu.
Po dlouhé cestě vesmírem Rosetta dosáhla 6. Srpna
2014 oběŽné dráhy okolo komety.
12. listopadu v 9:35 h našeho času sonda vypustila
p istávací modul ze vzdálenosti asi 20 km od komety.
Těsně p ed vypuštěním se uskutečnila závérečná
kontrola, p i které se ově oval stav systémťr a také zda se
sonda Rosetta dostala po záŽehu motorťr skutečně na
správnou dráhu, ze které mrjŽe modul vypustit. Sonda
nemá neomezené mnoŽství paliva a rychlost i směr
vypuštění modulu lzetaké ovlivnit jen velmi málo, takŽe
p esné navedenína spráVnou dráhu je nezbytné.
Po vypuštění modulu uŽ nemělo ídící st edisko
moŽnost, jak do procesu zasáhnout. Vše proběhlo zcela
autonomně a inŽeny l i vědci mohli jen čekat a doufat.
Dťtvod je prost17: signál ztévzdálenosti kZemi letí zhruba
28 minut azeZemě ke kometě dalších 28 minut, proto by
Země stejně nemohla pruŽně reagovat. ,,Pád" moduIu na
kometu trval zhruba sedm hodin. Dlouho nebylo jasné,
do čeho stroj p istane, pokud se vše poda í. otázkou
bylo, zda se bude mít čeho zachytit. Ačkoliv má modul
Philae hmotnost asi 100 kg, na této kometě váŽí cca tolik,
jako naZemi 1 gram. Proto neníjednoduché zajistit, aby
se po p istání neodrazil, ale zŮstal na povrchu. K tomu
byly zkonstruovány V prvn í adě trysky, které měly
zabránlt odraŽení od povrchu. Dále byI modul opat en
harpunami, které se měly pri doteku s povrchem odpálit a
měly ho definitivně ukotvit spo|u se šrouby na nohách,
které se měly ihned zavrtat do horniny. To je d leŽité pri
pouŽití vrtáku, kterym byl modul opat en za učelem
navrtání povrchu komety a nabrání vzorkrj horniny pod
povrchem.
Jak však uvedly zprávy z rána 13. listopadu, uchycení
modulu Philae se nepoda ilo podle plánu. Modul poprvé
dosedl na povrch v 16:33 h našeho času, nefungovaly
však ani trysky ani harpuny, modul se od povrchu odrazil,
pomalu vystoupal do v1išky zhruba 450 m a pomalu se
snesl k povrchu o 112m dále, coŽ mu trvalo asi2 hodiny,
odrazil se znovu aza 7 minut uŽ p istál definitivně, ale ke
sm le u nějak1 ch utesťr, které na modulvrhaIy stín, takŽe
slunce nedostatečně osvětlovalo jeho solární panely a
z sta! odkázany jen na energii z baterií, která však
nebyla dostačující pro provedení všech plánovanyich
experimentťr'
P ece jen se jich poda ilo realizovat celou adu. JiŽ ve
čtvrtek 13. 11. byla zjištěna pevnost a teplota (-150'C)
povrchu kometárního jádra. Ukázalo se, Že povrch je
tvrdyi jako led. V pátek 14.11. by! také proveden s
napětím očekávan17 vrt speciální vrtačkou umoŽ ující
dosáhnout hloubky aŽ 23 cm pod povrch. Modu! ještě
stihl provést chemickou a izotopovou analyzu astačil téŽ



po ídit adu snímkťr povrchu komety, znichŽ některé
zde uvádím:

Dva horní snímky porídil modul z větší vzdálenosti pred

p istáním, dolnísnímek porízen z bezprostredníblízkosti po

p istáníukazuje detailstruktury povrchu jádra komety'
(Zdro1: ESA)

Po vybití baterií bylo nutno uvést modul Philae do
usporného reŽimu s nadějí, Že postupně, jak se bude
kometa 67P pribliŽovat ke Slunci, mohly by se baterie
modulu dobít alespo na takovou kapacitu, aby se modul
opět ozval a aIespo v omezené mí e komunikoval se
Zemí.

Celá mise je kaŽdopádně uspěšná. Lidstvu se poda ilo
poslat na kometu automatickou laborato , která zde
p istála, provedla adu experimentťr a zkoumání. Údaje
vědc m pomohou zjistit, jak se vyvíjela naše Sluneční
soustava. Těch několik desítek hodin mezi 12. a 15.
listopadem 2014 se tak nesmazatelně zapíše do dějin
lidstva. Navíc je stále moŽné, Že se sonda probudí k
Životu Ve chvíli, kdy sluneční paprsky dopadnou V

dostatečné m í e na její solárn í panely.
Zdroje.
btp://tecnnet.idnes i_ba:phLlae-spi-korneta-L7p-
drv-ltec_vesmir.aspx?c=A1 41 1 'l 5_1 320'l 6-te-c_vesmif_kUz

@ ay,t u . cz I 29l4fi 11wlal o s t - roEu$_ r i slall:ti a :
komete/
a další webové stránky na dotaz,,P istání na kometě".

Za Astronomick klub Vraclav Jaroslav Kubík.

registrace pod ev. ě.:
MK CR E 17582

Náměty, p ipomínky, ale iVaše p íspěvky m Žete predat
elektronicky na skola6awaclav.cz nebo

osobně v Základní škole Vraclav.

Uzávěrky jsou vŽdy 30. června a 10. prosince.



V syp popelnic v obci Vraclav a Sedlec v roce 2015

6. a 20. leden

12 a26 květen

1 ,15 a29 zái

3. a 17. Únor

9 a 23 červen

13 a 27 iien

3., 17. a31. b ezen

7 a 21. červenec

1A a 24. listopad

14. a 28. duben

4 a 18 srpen

I a 22. prosinec

Svoz plastri - kaŽd1 poslední čtvrtek v měsíci..

Sběrn dvrir _ V provozu každou sobotu od 900 do í 130 hodin.

Sběrn dv r se nach ází ve Vraclavi v ,,KÓhlerově" ulici v ,,Haškově" stodole za prodejnou
Konzumu a je V provozu kaŽdou sobotu od 9o0 do 1 1'o hodin.

Zde od občan zdarma p ijímáme - papír, Železo, ostatní kovy, velkoobjemov domovní
odpad (kresla, gauče, koberce, lina, sanita - WC mísy, umyvadla a jiné)

Dvakrát do roka po vyhlášení rozhlasem budeme v Haškově stodole prijímat ,,nebezpečny"
odpad (barvy a nádoby od nich, ropné látky a nádoby od nich, chemikálie a nádoby od nich).

Pro odběr použit ch elektrick ch zaÍzenijsme smtuvními partnery společností:

Elektrowin: ,,bílé elektrospotrebice" - lednice, pračky, myčky, volně stojící i vestavěné
sporáky, mikrovlnné trouby, kuchynské roboty, pečící
pánve, ŽehIičky, kulmy, a jiné

ruční elektrické náradí - vrtačky, pily, e!. hoblíky a brusky, elektrické sekačky,
vyžínače, drtiče větví, el. topidla, ventilátory, a jiné

Asekol: ,,zábavná elektronika" - televize (klasické, plazmy, LcD, LED), satelity, DVD,
VHS p ehrávače i rekordéry, počítače (stolní,
notebooky, tablety, tiskárny, klávesnice atd.), telefony
(klasické, chytré), audiotechnika (rádioprijímače, cD
prehrávače, reproduktory, a jiné)

Ekolamp: záivková, vi bojková a LED svítidla azdroje osvětlení (zárivkové trubice,
usporné záivky, v bojky, halogeny, vč. bodovyich)

!! Uvedená za ízení prijímáme pouze kompletní !!

odpad možno odevzdat pouze tríděn; a pouze V určenou dobu !!
,

!! Ve sběrném dvo e nep ijímáme:

léky (moŽno odevzdat v kterékoli lékárně zdarma)
plasty (svozy kaŽdy poslední čtvrtek v měsíci)
sklo (zelené kontejnery rozmístěny po vesnici)
pneumatiky (zpětn1 odběr pri koupi nov ch pneu)
oblečení (bíl kontejner u obchodu)
d evo
stavební sut'
biologicky rozložiteln odpad

obecní urad Vraclav


